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Piimatoodete hinnad on märtsist 
alates taas languses
29. aprillil toimunud järjekord-
sel piimaturu seirekomisjoni (Milk 
Market Observatory’s Economic Bo-
ard) kohtumisel hindasid turuosali-
sed piimaturu olukorda ja väljavaa-
teid. Kohtumisel osalesid piimatoot-
jate, -töötlejate ja -kauplejate ning 
jaekaubanduse Euroopa organisat-
sioonide esindajad.

Tegemist oli nö täiendava kohtumi-
sega lisaks tavapärasele neljale koh-
tumisele aastas, et hinnata piimatu-
ru olukorda kvootide kadumise val-
guses. Kohtumise avas põllumajan-
dusvolinik Phil Hogan, kes tänas töö-
grupi esimese aastapäeva puhul töö-
grupi liikmeid ja tutvustas uuendusi 
töögrupi töökorralduses. Uuenduse-
na on välja töötatud ülevaatlik graafi-
line koondvaade turuolukorrast (das-
hboard), kuhu on koondatud oluline 
statistika.

Kohtumisel tõdeti, et pärast oota-
matut piimatoodete hindade parane-
mist käesoleva aasta jaanuarist märt-
sini, on hinnad alates märtsist taas 
langenud (lõssipulber -9%, piima-
pulber -1%, või ja Cheddar juust -3%). 
Eucolait ülevaatest selgub, et 3. maiga 
lõppenud nädalal piimatoodete hin-
nalangus sarnaselt varasemate näda-
latega jätkus. Suurim hinnalangus 
nädala võrdluses toimus Prantsus-
maal (või hind langes nädalaga 6,3%, 
toidukvaliteedis lõssipulbri hind lan-

ges 4,5%). Või hind langes nädalaga 
oluliselt ka Saksamaal (-5,6%).

Piima tootmine on samuti käes-
oleva aasta esimesel kahel kuul EL-s 
vähenenud 1%. Tootmise vähenemi-
ne on toimunud 19 liikmesriigis. Esi-
algne info märtsi tootmismahtude 
kohta näitab siiski sõltuvalt liikmes-
riigist arenguid nii tootmise vähene-
mise kui suurenemise kohta.

Piimatoodete ostjad on pigem ära-
ootaval positsioonil ja ostetakse vaid 
hädavajalikus mahus. Eeldatakse, et 
kvootide kadumine võib suurendada 
tootmist ja suruda hinnad alla. Olu-
kord selgineb, kui mai keskel saabuv 
tootmise tipphooaeg on möödas.

Jaanuarist märtsini kujunes kesk-
miseks EL piima kokkuostuhinnaks 
32 senti/kg, kuid isegi ühe liikmes-
riigi piires võib hinna maksimum 
ja miinimum oluliselt erineda. Koh-
tumisel mainiti ka hetkel langevaid 
sööda- ja energiakulusid.

Piimatoodete varud (tootmismaht 
+ import – tarbimine ja eksport) on 
viimastel kuudel vähenenud või, lõs-
sipulbri ja juustu osas, kuid saavuta-
tud varude tase lubab teha erinevaid 
järeldusi: kui lõssipulbri varusid hin-
natakse liialt suureks, või varud üle-
tavad vaid natuke vajadust ja juus-
tu varusid hinnatakse normaalseks. 
Juustu osas on olukorda leevenda-
nud tööstuste kiire reageerimine ja 
tootmismahu kohandamine pärast 

Venemaa poolt kehtestatud impordi-
keeldu.

Maailma piimatoodang vähenes 
käesoleva aasta esimeses kvartalis 
0,4% (ligi 300 000 t võrra). Seejuu-
res suurenes piimatootmine Aust-
raalias ja USA-s ning vähenes Argen-
tiinas, Uus-Meremaal ja EL-s. Prog-
nooside kohaselt suureneb 2015. ka-
lendriaastal piimatootmine EL-s 1,5% 
ja USA-s 1,9% ning 2014/15 tootmi-
saastal Austraalias 2%, samas kui 
Uus-Meremaal oodatakse samal ajal 
2% tootmise vähenemist.

Lõssipulbri eksport oli maailmas 
eriti kõrgel tasemel 2014. aasta det-
sembrist käesoleva aasta veebruarini, 
samas kui piimapulbri ekspordimaht 
kannatas Hiina vähenenud nõudluse 
tõttu. Juustu eksport on vähenenud 
Venemaa nõudluse vähenemise tõt-
tu, seda pole suutnud kompensee-
rida suurenenud eksport USA-sse, 
Jaapanisse, Lõuna-Koreasse ja Meh-
hikosse. Maailma tasemel on piima-
toodete laovarud möödunud aasta sa-
ma ajaga võrreldes pisut suuremad 
USA-s ja Okeaanias, samas kui varu-
de tase Lõuna-Ameerikas on madal.

Piimatoodete tarbimise osas tõde-
ti kohtumisel, et majapidamiste tar-
bimise maht on nii koguseliselt kui 
rahalises väärtuses vähenemas (vä-
heste eranditega). Tarbimise andmed 
vajavad siiski põhjalikumat analüüsi, 
kuna neid on kogutud vaid 14 liik-
mesriigis ja kogumise metoodika po-
le olnud sama. Tarbimise andmed ei 
peegelda ka tööstuste tarbimist ja tar-
bimist väljaspool majapidamisi.

Lähikuude ebakindlus on seotud 
EL piimatootmise arengutega kvoo-
tide kaotamise järel, Hiina ja Vene-
maa ostukäitumisega ning mõle-
ma riigi siseriikliku tootmise taseme 
arenguga.

Vaata ülevaadet: http://ec.europa.eu/
agriculture/milk-market-observatory/
pdf/mmo-economic-board-meeting-
of-29-04-2015_en.pdf 
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EL liikmesriigid võivad saada õigu-
se keelata oma territooriumil impor-
ditud geneetiliselt muundatud kul-
tuuride nagu sojauba ja mais, mi-
da peamiselt kasutatakse loomasöö-
dana, kasutamise. Liikmesriik võib 
keelu kehtestada vaatamata faktile, 
et antud kultuuride import on EL ta-
sandil juba heaks kiidetud.

22. aprillil avalikustatud Euroopa 
Komisjoni ettepanek valmis pärast 
viis kuud kestnud GMO-de tunnus-
tamise protsessi ülevaatamist ning 
kava kohaselt võiksid liikmesriigid 
keelata GMO-sid sisaldava sööda 
kasutamise oma territooriumil ka 
muudel põhjustel kui keskkonna- ja 
terviseriskid, mida on analüüsitud
Euroopa 
Toidu-
ohutus-
ameti 
(EFSA) 
poolt.

Viimase paa-
ri nädala jooksul 
on volinikud Jyrki Katai-
nen (töökohad, majan-
duskasv, investeeringud 
ja konkurentsivõime), 
Phil Hogan (põllumajan-
dus) ja Cecilia Malmst-
röm (kaubandus) väl-
jendanud muret selli-
se plaani teostumise pä-
rast ning märkinud selle 
negatiivset mõju kauban-
dusele.  Kauaoodatud re-
form, mis kinnitati volini-
ke kolleegiumi istungil il-
ma aruteluta, arvestab ter-
visekaitse ja toiduohutuse 
voliniku Vytatutas Andriu-
kaitise sõnul elanike vastu-
meelsust GMO-tehnoloo-
gia kasutamisele ning 
annab liikmesriikidele 
rohkem vabadust ot-
sustada GMO-de ka-
sutamise üle oma 
territooriumil.

Reeglid vaadatakse üle ja viiakse 
kooskõlla hiljuti reformitud GMO 
tunnustamise süsteemiga, mis 
nüüdsest lubab liikmesriikidel kee-
lata GMO kasvatamist oma pinnal 
eetilistel või sotsiaalmajanduslikel 
kaalutlustel. Siiski keeldusid komis-
joni ametnikud nimetamast võima-
likke põhjuseid GMO importimisest 
keeldumiseks, jättes selle liikmesrii-
kide otsustada. Liikmesriik peab ko-
misjonile oma otsust kaalukalt põh-
jendama, kusjuures põhjendused 
peavad olema proportsionaalsed ja 
mitte-diskrimineerivad. Samuti tu-
leb tõendada, et need on kooskõlas 
EL seaduste ja rahvusvahelise kau-
banduse reeglitega. Seejärel on plaa-

ni kohaselt komisjonil 90 päeva ae-
ga kommenteerida liikmesriigi ot-
sust GMO impordi keelamiseks. Eu-
roopa Komisjoni  tervisekaitse ja toi-
duohutuse peadirektoraadi ametni-
kud möönsid, et piirangute kehtes-
tamine võib osutuda väljakutseks 
ning riigid, kes keelu kehtestavad, 
peavad võtma vastutuse keeld ellu 
viia. On selgusetu, kuipalju riike te-
gelikkuses GMO keelu kehtestaks. 
Varasemalt on piiranguid nõudnud 
nt Austria.

Reformi alustati tingimustes, 
kus tugevasti kritiseeriti kehtivat 
GMO-de turule lubamise süsteemi. 
Kehtiva süsteemi tingimustes on 
liikmesriigid vastavad otsused eran-

ditult jät-
nud Euroo-
pa Komis-
jonile, ku-
na EL nõu-

kogu istun-
gitel ei suude-

tud saavutada 
kvalif itseeritud 

häälteenamust ei 
GMO turulelubami-

se taotluste poolt ega 
vastu.
Komisjoni eksperti-

de sõnul on liikmesriiki-
de põhjendused vastu hää-
letamisele või erapoole-
tuks jäämisele mõnikord 
olnud teaduspõhised, kuid 
enamikul juhtudest põhi-
nenud muudel kaalutlus-
tel ja peegeldanud avalik-
ku arvamust liikmesriigis. 
Paljud riigid jätkavad hääle-
tamist GMO impordi vas-

tu, kuigi ise on sellest vä-
ga suurel määral sõl-

tuvad – EL impordib 
75% loomasöödast, 
sellest 90% se-
gasööta sisaldab 
GMO-d.

Ettepanek lubada 
piirangute kehtestamist tehti 

LOOMAKASVATUS

Euroopa Komisjon kavatseb otsuse 
GMO sööda kasutamise üle 
liikmesriikide pädevusse anda
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Huvigrupid mõistavad GMO 
reformiplaani hukka
Põllumeeste, söödatootjate, kauple-
jate ja tööstuse esindajad tegid ühis-
avalduse, et lükata tagasi komisjoni 
ettepanek GMO-de impordi piirami-
seks liikmesriikide poolt. Nende sõ-
nul lõhuks reform EL siseturu.

Ühises pöördumises märgivad 13 
organisatsiooni, et reform moonu-
tab oluliselt konkurentsitingimusi 
kõikide EL põllumajanduse ja toi-
duahela partnerite jaoks. Copa-Co-
geca peasekretäri Pekka Pesoneni 
sõnul ähvardab reform tõsiselt toi-
du- ja söödatoodete siseturu toimi-
mist, põhjustades olulisel määral 
töökohtade kaotusi ning inves-
teeringute vähenemist põllu-
majandussektorisse nen-
des maades, kus otsusta-
takse GMO kasutami-
sest loobuda.  GMO-de 
turulelubamise otsu-
se tegemine liikmesrii-
gi tasemel piirab olu-
liselt kaupade vaba lii-
kumist EL siseturul. 
Seega on komisjon lä-
bi kukkunud oma rollis 
“valvata EL aluslepingute 
täitmist” ning seab ühtlasi 
küsimärgi alla EL enda po-
liitilised prioriteedid “töökoh-
tade loomisel ja majanduskasvu 
tagamisel” ning “parema ja nutika-
ma seadusandluse rakendamisel”. 

Ühinenud organisatsioonide sõ-
nul peaksid Europarlament ja EL 
nõukogu plaani tagasi lükkama, 
sest see annab tagasikäigu EL ja 
ühisturu majanduslikele saavutus-
tele. Pigem tuleks paremini raken-
dada olemasolevaid reegleid, kui 
muuta tunnustamise protsessi.

Keskkonnakaitseorganisatsioonid 
süüdistavad komisjoni presidenti Je-
an-Claude Junckerit lubaduse murd-
mises muuta otsustusprotsess de-
mokraatlikumaks, märkides samu-

ti muret ühisturu toimimise pärast. 
“See ettepanek on vaid suitsukate, 
mis peaks varjama demokraatia de-
fitsiiti GMO-debati keskmes,” ütles 
organisatsiooni Friends of the Earth 
kampaaniameister  Mute Schimpf.

Ettepanekut nimetas farsiks ka  
EL Greenpeace´i toidupoliitika di-
rektor Franziska Achterberg, lisa-
des, et see lubaks komisjonil jätku-
valt ignoreerida elanike vastusei-
su GMO kultuuridele ning ei täida 
Junckeri möödunud aasta novemb-
ris antud lubadust muuta GMO 
tunnustamise protseduuri demo-
kraatlikumaks.

EL olulisimad kaubandus-
partnerid USA, Kanada, Ar-

gentiina ja Brasiilia on aval-
danud muret reformi mõ-
ju üle nende ekspordi-
plaanidele, märkides, et 
ettepanek riskib eira-
ta maailmakaubandu-
se reegleid. Samuti ei 
suuda plaani aktsep-
teerida ka EL ja USA 
läbirääkijad, kes val-

mistavad ette vabakau-
banduslepingut. “Oleme 

väga pettunud täna aval-
datud seadusettepaneku üle 

, mis pole ilmselt kooskõlas 
EL rahvusvaheliste kohustuste-

ga,” ütles USA kaubandusesindaja 
EL juures  Michael Froman.

vaatamata EL sõltuvusele GMO-kul-
tuuride impordist. Sojauba impor-
ditakse peamiselt Brasiiliast (2013. 
aastal 44%), Argentiinast (22%) ja 
USA-st (16%) ning kasutatakse pro-
teiinsöödana loomakasvatussek-
toris. 2013. aastal importis EL 18,5 
miljonit tonni sojajahu ja 13,5 mil-
jonit tonni sojauba, mis moodustab 
üle 60% EL proteiinsööda vajadu-
sest. See kogus on praeguseks kas-
vanud üle 75%, arvestades, et EL ise 
toodab ainult 1,4 miljonit tonni soja-
uba aastas (2%-l  haritavast maast).  

EL on tänaseks andnud loa 58 
GMO-kultuuri importimiseks (sh 

mais, puuvill, sojauba, õliraps ja 
suhkrupeet) ning 58 taotlust on veel 
ootel. Tunnustatud on nii toidu- kui 
söödakultuure, kuigi väga väheseid 
GMO kultuure kasutatakse praegu 
inimtoidus, sest toidutöötlejad eelis-
tavad GMO vabasid alternatiive. Ko-
misjoni ametnike sõnul peaksid 17 
ootel imporditaotlust, mis ootavad 
rohelist tuld juba üle aasta, saama 
kinnituse juba lähiajal. See peaks 
olema kergenduseks põllumajan-
duse ja tööstuse esindajatele, kes on 
korduvalt hoiatanud, et tunnustuse 
edasilükkumine seab ohtu söödava-
rustatuse.  

Komisjoni ettepaneku esitamise 
aeg langes kokku EL ja USA vahe-
liste kaubandusläbirääkimiste voo-
ruga New Yorgis. USA parlamen-
di põllumajanduskomitee esimees 
Kenneth Conaway nimetas ettepa-
nekut omavoliliseks moratooriu-
miks biotehnoloogiale põllumajan-
duses, mis on vastuolus olemasole-
vate kaubanduslepetega. Ettepanek 
seab tema sõnul tõsiselt küsimärgi 
alla Euroopa pühendumise käimas-
olevatele kaubandusläbirääkimiste-
le ajal, kui EL ja USA püüavad laien-
dada turustamisvõimalusi mõlema 
kontinendi tootjate jaoks.
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Copa-Cogeca rõhutas kohtumisel 
komisjoniga keerulist olukorda 
sealihaturul
Copa-Cogeca sealiha töörühma esi-
meheks tagasi valitud Portugalist pä-
rit Antonio Tavares ütles kohtumi-
sel Euroopa Komisjoni esindajatega, 
et töörühm töötab selle nimel, et pa-
randada Vene kriisist rängalt kahjus-
tatud EU sealihaturu olukorda.

Tavares kiitis Euroopa Komisjo-
ni otsust avada sealiha ajutine era-
ladustamisskeem, mis  vähemalt lü-
hiajaliselt kergendab rasket turuolu-
korda. Siiski tegi töörühm ettepa-
neku, et sellesse nimekirja lisataks 
ka Vene embargo tõttu enim mõju-
tatud tooted, nagu seapekk ja rasv. 
Lisaks peaks kava võimaldama et-
tevõtjatel lõpetada eraladustamine 
niipea, kui turu olukord paraneb.

Töörühm arutas ja esitas komis-
jonile ka alternatiivsed meetmed 
eraladustamiskavale. „On ülioluli-
ne leida sealihatoodetele uusi turus-
tamisvõimalusi ning eemaldada sa-
nitaar- ja fütosanitaarsed piirangud 
ning muud tarbetud kaubandustõk-
ked, et ennetada hindade langust, 
mis võib kaasneda liha ladustami-
se lõppemisega,” rõhutas Tavares. 
Ta rõhutas vajadust leida lahendus 
praegu hoiustatavatele vähe väär-
tuslikele toodetele nende säilivusaja 
lõppedes. 

Lähiaastatel on sealiha töörüh-
mal kavas osaleda loomade heaolu 
uue strateegia väljatöötamisel ja ot-
sida lahendusi, kuidas oleks EL toot-
jatel, kes rakendavad loomade hea-

olu osas kõrgemaid standardeid, 
võimalik saada oma toodangu eest 
paremat hinda. Lisaks püüab töö-
rühm tõsta sealihasektori konku-
rentsivõimet ja jätkusuutlikkust, 
kiirendades teadusuuringuid ja in-
novatsiooni, seda eriti ressursitõhu-
suse valdkonnas, teostades tootmis-
kulude seiret ning panustades kari-
loomade täppispidamisse.

Copa-Cogeca sealiha töögrupi 
aseesimeesteks valiti Miguel-Angel 
Higuera Hispaaniast ja Margaret 
Aberg Rootsist. Nad rõhutasid EL - 
Jaapani kaubandusläbirääkimiste 
tähtsust. Samuti on äärmiselt olu-
line, et EL ettevõtjad ei satuks eba-
soodsasse olukorda EL ja USA vahe-
listel kaubandusläbirääkimistel. 

Taani soovib seakasvatuse 
heaolunõuete reformi

Taani, Saksamaa, Hollandi ja Root-
si ministrid allkirjastasid Kopen-
haagenis toimunud sigade heaolu 
teemalisel konverentsil ühispöör-
dumise „Parandades sigade heaolu 
– kuhu edasi?“. Dokumendis kut-
sutakse üles täiendama sigade pi-

damise reegleid: vähendada sabade 
lõikamist, anda loomadele rohkem 
ruumi ja paremaid elutingimusi, 
varustada seasulud õlgedega jpm. 
Taani delegatsioon tutvustas doku-
menti EL põllumajandusministri-
tele, mispeale Prantsusmaa, His-

paania, Portugali ja Iirimaa minist-
rid soovitasid praegu olemasolevaid 
reegleid paremini rakendada. Saba-
de lõikamine on seakasvatajate hul-
gas tavapärane teguviis sabade näri-
mise vältimiseks, kuid ülalnimeta-
tud ettepanekus leitakse, et see põh-
justab loomale valu ja pidamistin-
gimuste parendamine oleks parem 
lahendus. EL peaks liikuma grupi-
pidamise süsteemide poole tiine-
te emiste puhul ning vabapidamise 
poole poegimissulgudes, et võimal-
dada loomadele suuremat liikumis-
vabadust ning sotsiaalset suhtlust. 
See kõik ei tohi siiski suurendada 
põrsaste suremust ega vigastuste 
riski, rõhutatakse dokumendis. Li-
saks soovitatakse põrsaste kastree-
rimisel kasutada anesteesiat kuni 
võimalusel kastreerimisest täieliku 
loobumiseni 2018.  aastaks.
Loe pikemalt: http://data.consilium.
europa.eu/doc/document/ST-8596-
2015-INIT/en/pdf 

http://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-8596-2015-INIT/en/pdf
http://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-8596-2015-INIT/en/pdf
http://data.consilium.europa.eu/doc/document/ST-8596-2015-INIT/en/pdf
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Töötlemata toiduainete 
päritolumaa märkimine pakendile 
läheb kalliks maksma 

Euroopa Komisjoni tervise ja toi-
duohutuse peadirektoraadi aruan-
de eelnõust pärineva info kohaselt 
tooks toidu märgistamise eeskir-
ja nõuete laiendamine ka töötlema-
ta ja ühekomponendilise toidu pu-
hul, kus toote päritoluriigi näitami-
ne oleks kohustuslik, kaasa kõrge-
mad tootmiskulud, hindade tõusu 
ja EL ühisturu killustumise.

Aruande autorid rõhutavad, et kui 
komisjon soovib rakendada karmi-
maid päritolu märgistamise nõudeid 
võrreldes praegu kehtiva vabataht-
likkuse printsiibiga (selliste toodete 
osas nagu nisujahu, pikateraline riis 
ja suhkur), siis võiks märgistami-
sel kasutada variante „EL“ ja „mitte 
EL“ või „EL“ ja „toodetud kolmanda-
tes riikides“. See oleks kõige asjako-
hasem variant tarbijate teavitamise 
ning siseturu kaitsmise seisukohalt 
ning vastaks kõige enam EL ühistu-
ru reeglitele.

Euroopa Komisjoni põllumajan-
dusvolinik Phil Hogan kinnitas 20. 
aprilli põllumajandusministrite koh-
tumisel, et komisjonil on esitami-
seks valmis kaks erinevat projek-
ti selle kohta, et laiendada toidu pä-
ritolu märgistamise nõuet ka sellis-
tele toodetele nagu piim, piimatoo-
ted, ühekomponendilised ja töötle-
mata tooted. 

Euroopa Parlamendi saadiku-
te nõudmisel on valmimas märgis-
tamise reeglite plaanitavate muuda-
tuste mõjuhinnang järgmiste toode-
te osas (eelnevate uuringute nõue on 
sees ka kokkuleppes): muud lihalii-

gid – näiteks küülikuliha (v.a. veise-, 
sea-, kitse- ja linnuliha), piim ja pii-
matooted, töötlemata toit, ühekom-
ponendiline toit, toit, kus ühte koos-
tisosa on rohkem kui 50%. Komis-
jon pidi aruande esitama möödu-
nud aasta detsembris, kuid see lük-
kus edasi, sest andmete analüüs pole 
veel valmis. Läti eesistujariigina loo-
dab võtta 16. juuni nõukogu istungi 
ajakavva mõlema aruande arutelu.

Komisjoni aruande eelnõu hõl-
mab töötlemata tooteid (jahu, pi-
kateraline riis, pakendatud roheli-
sed köögiviljad), ühekomponendilisi 
tooteid (suhkur, külmutatud kartul, 
kus ei ole lisandeid ega soola, mo-
nokultuurist valmistatud taimsed 
õlid) ja toitusid, kus üks koostisosa 
moodustab rohkem kui 50% toidust 
(näiteks tomat tomatipürees, puuvi-
li mahlas või nisujahu saias). Aruan-
des märgitakse muuhulgas, et prae-
gu kehtivat tooraine päritolu vaba-
tahtlikku esitamise võimalust kasu-
tatakse harva. 

Uuringu aluseks oli eeldus, et tar-
bija huvi päritolumärgistuse osas on 
suur (kuigi madalam võrreldes toi-
du selliste kategooriatega nagu liha 
ja lihatooted või piimatooted). Pärit-
olust huvitub kaks kolmandikku ku-
ni kolm neljandikku toidu märgis-
tust uurivatest tarbijatest. 

Uuringu läbiviijad analüüsisid 
toidu päritolu esitamise nelja võima-
lust: 1) toidu päritolu esitamine on 
vabatahtlik (nii nagu praegune sea-
dusandlus lubab); 2) päritolu esita-
mine on kohustuslik vormides EL/
mitte EL või EL/kolmas riik; 3) pärit-

olu kohustuslik esitamine, näidates 
ära konkreetse liikmesriigi või kol-
manda riigi; 4) päritolu kohustuslik 
esitamine, näidates ära ka geograafi-
lise koha või regiooni.

Esimese võimaluse kohaselt saak-
sid tarbijad teavet toidu päritolu koh-
ta piiratud mahus, samal ajal ei ta-
ga see süsteem tarbijatele süstemaa-
tilist teavet päritolu kohta. Aruande 
autorid märgivad, et selle variandi 
puhul oleks tegevuskulud minimaal-
sed ja see ei tooks kaasa toiduainete 
hinnatõusu.

Teine variant (EL ja mitte-EL) an-
nab tarbijale võimaluse võrrelda, kas 
toode või toit, mida ta plaanib osta ja 
mis on pärit EL-st, näib ohutum või 
parema kvaliteediga, võrreldes toote-
ga, mis on pärit EL mittekuuluvast 
riigist. Samas kannavad toidukäitle-
jad neid nõudeid ellu viies ja täites 
märkimisväärseid kulusid.

Kolmas toidu päritolu märgis-
tamise võimalus, mis näitab ära ka 
päritoluriigi, tooks tarbijatele kaasa 
toodete kõrgema hinna, samas võib 
olla, et tarbija on rahul ja nõus maks-
ma selle eest, et ta saab täiendavat 
teavet toidu täpse päritolu kohta.

Aruande autorid ütlevad, et selli-
ne samm tooks kaasa turu killustatu-
se erinevates toiduainete sektorites, 
toidu tarneahelate natsionaliseeru-
mise ja madalama konkurentsivõi-
me rahvusvahelisel turul. Selle mär-
gistamissüsteemi otstarbekus oleks 
küsitav ja elluviimine väga raske, rõ-
hutavad aruande autorid. Aruandes 
osutatakse muuhulgas teatud toode-
te hooajalisusele, näiteks töödeldud 
puu- ja köögiviljatooted, mida ei ole 
võimalik toota aastaringselt toorai-
nest, mis on pärit kogu aeg ühest ja 
samast kohast.

Toidu päritolu geograafilise pai-
ga või piirkonna esitamise kasutuse-
levõttu peeti valdava osa küsitletud 
toidukäitlejate poolt vähemalt ma-
janduslikult teostatavaks, samas aga 
tarbijad ei ilmuta sellise teabe vastu 
enam suuremat huvi.
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EL toidueksport kasvas 2% 
rahalises väljenduses Venemaa 
embargo mõjudele vaatamata 
Möödunud aasta augustist detsemb-
rini kasvas Euroopa Liidu põlluma-
jandussaaduste eksport USA-sse, 
Hiinasse, Šveitsi ja Hong Kongi ra-
halises väljenduses 2% võrreldes sa-
ma perioodiga aasta varem. Euroopa 
Komisjoni aprilli keskel avaldatud 
andmete alusel saab väita, et riigid 
suutsid üsna kiiresti pärast Vene-
maa impordipiirangute rakendamist 
oma kaubavood ümber suunata.

EL toidueksport Venemaale vähe-
nes impordipiirangute rakendumi-
se järgsel viie kuu jooksul 40% võr-
ra 5 miljardilt 3 miljardi euroni.

Vaatamata mitme sektori toode-
tele, sh lihale, piimatoodetele, puu- 
ja köögiviljale kehtestatud embar-
gole kasvas ekspordi maht rahalises 
väljenduses 2%. Samas kasvas nen-
de toodete, millele sanktsioonid ei 
laienenud, nagu küpsetised, pasta-
tooted, lastetoit, šokolaad, lemmik-
loomatoit, gluteen ja elusloomad, 
rahaline maht vaid 0,5%. Ekspor-
dimahud USA-sse kasvasid 10% 

(+693 mln EUR ), sellest ainuüksi 
detsembris 185 mln EUR, Hiinas-
se 13% (+377 mln EUR), Šveitsi 3% 
(+82 mln EUR) ja Hong Kongi 23% 
(+391 mln EUR). Suurim ekspordi 
kasv põllumajandussaaduste osas 
toimus 2014. aasta augustist det-
sembrini Lõuna-Korea suunal, kuhu 
eksporditi 30% ehk 242 miljoni eu-
ro väärtuses põllumajandussaadusi.

Embargoalustest toodetest vä-
henesid kõige enam juustu (-19%), 
puu- ja köögivilja (-12%) ja või (-4%) 
eksport. Mõju sealihale, millele oli 
Aafrika seakatku tõttu sisseveokee-
ld Venemaale kehtestatud juba jaa-
nuaris 2014, oli mõju oodatust väik-
sem. Tänu Aasia eksportturgude 
kasvule saavutati siin väike kasv. Ka 
veise- ja kanaliha osas toimus eks-
pordi kasv, vastavalt 10% ja 3%, seda 
tänu veiseliha uutele turgudele Tür-
gis ja Aasias ning linnuliha turgude 
laienemisele Aafrikas. 

EL eksportmahtude kasv kol-
mandatesse riikidesse ei toimunud 
mitte ainult keelualuste kaupade 

osas. Nende kaupade osas, millele 
keeld ei laienenud, oli see isegi suu-
rem. Nii kasvas perioodil augustist 
detsembrini kaubavoogude rahali-
ne maht: šokolaad, maiustused ja 
jäätis 10% (+222 mln EUR), gluteen 
10% (+98 mln EUR), lemmikloo-
matoit 11% (135 mln EUR), elusloo-
mad 11% (93 mln EUR) ning küpse-
tised, pasta ja lastetoit koguni 14% 
(kasv üle 0,5 mld EUR). Alkohoolse-
te jookide eksport püsis suhteliselt 
stabiilsena - kasv oli vaid 1% (+45 
mln EUR), naturaalveinide ja ver-
muti osas oli kasv pisut suurem 2% 
(101 mln EUR), see-eest õlle müügi-
mahud kasvasid 7% (82 mln EUR). 

Osade riikide puhul kujunes Ve-
nemaa turu kaotus rahalises väljen-
duses perioodil august 2014 - jaa-
nuar 2015 väga valusaks. Nii kaota-
sid Saksamaa, Holland, Leedu, Poo-
la, Itaalia, Prantsusmaa ja Läti ar-
vestatava osa turust. Suurim vä-
henemine põllumajandussaaduste 
ekspordis Venemaale toimus Taani 
(75,5%) ning Soome (66,5%) puhul.

EL toidukaupade eksport Venemaale riikide kaupa (miljonit eurot)

Riik 08/2013 – 01/2014 08/2014 – 01/2015 Muutus %

Saksamaa 823 568 -31,0
Holland 753 478 -36,6
Leedu 645 319 -50,6
Poola 631 257 -59,2
Itaalia 409 238 -30,9
Prantsusmaa 397 245 -38,1
Läti 379 360 -4,9
Taani 316 77 -75,5
Belgia 284 173 -39,1
Hispaania 231 145 -37,4
Soome 232 78 -66,5
Ungari 142 117 -17,6
Eesti 142 88 -37,9
Austria 122 85 -30,5

EL 28 5 973 3 587 -39,9

Allikas: Euroopa Komisjon
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Copa-Cogeca: Edu USA turul sõltub  
bürokraatia ja kaubandustõkete vähendamisest  
20.-24. aprillini toimus New Yorgis 
EL ja USA kaubandusläbirääkimiste 
(TTIP) 9. voor. Copa-Cogeca kauban-
duse valdkonna direktor Arnaud Pe-
tit ütles kohtumist kommenteerides, 
et läbirääkimised EL ja USA vaheli-
se vabakaubanduslepingu sõlmimi-
seks esitavad nii väljakutseid kui pa-
kuvad ka võimalusi. Ta hoiatas admi-
nistratiivsete probleemide eest, mis 
võivad tekkida toodete eksportimisel 
USA-sse, nagu näiteks suuri kulusid 
põhjustavad märgistamise eeskirjad. 
Petit rõhutas, et EL ja USA vaheliste 
vabakaubanduskõneluste eduka tu-
lemuse saavutamiseks tuleb kauban-
dustõkked ületada. 

„Näiteks seisavad EL piimatoo-
dete tootjad silmitsi tohutute takis-
tustega, kui nad püüavad USA-s tu-
rustada toorpiimast piimatooteid 
(Grade A). Euroopa Liidus toodetud 
juustudel puudub juurdepääs USA 
turule, sest märgistuse nõuded eri-
nevad juba tähemärkide osas ja teks-
ti vormingus. Juustud (kõvad, pool-
pehmed ja pehmed valminud juus-
tud) peavad ootama 60 päeva enne, 
kui neid lubatakse USA turule. Vii-
vituse peamine põhjus tundub ole-
vat see, et toodete analüüsimeeto-
did EL-s ja USA-s ei ole samad,“ üt-
les Arnaud Petit.

„Puu- ja köögiviljasektori toode-
te osas lubatakse USA turule pä-
rast eelkontrolli ainult piiratud arv 
tooteid, nagu näiteks õunad ja pir-
nid. Eelkontrolli protsess on aeg-
lane ja koormav bürokraatlik süs-
teem, seda on väga raske läbida, sest 
kogu protseduur sisaldab 5 kontrol-
li, alates viljapuuaedadest kuni puu- 
ja köögivilja pakkimiseni; see kõik, 
tõsi küll, toimub enne eelkontrol-
li. Tulemuseks on täiendavad ku-
lud, mis piiravad ekspordivõimalu-
si ja tekitavad lisakulusid kuni 10% 
fob-hinnast. Lisaks sellele peavad 
kõik EL puu- ja köögiviljad saabu-
ma USA-sse ainult läbi ühe – Phila-
delphia – sadama. Võrdluseks võib 
tuua, et USA puu- ja köögivilju saab 
Euroopa Liidu 500 miljoni tarbija-
ni toimetada kõigi sadamate kau-
du ja kiiresti. Sellised mittetariif-
sed tõkked takistavad Euroopa väi-
kestel ja keskmise suurusega ette-
võtetel siseneda potentsiaalsele tu-
rule ja sealt kasu saada. Oluline on 
tagada, et selle küsimusega tegele-
takse. Usume, et sealt tuleb kauban-
dusleppe suurim kasu, selle teema 
osakaalu hinnatakse kolmveerandi 
suuruseks. Seetõttu soovitame tun-
givalt, et läbirääkijad tõstataksid sel-
le teema,“  rõhutas ta.

„Koos Euroopa toiduainetetööstu-
sega oleme koostanud raporti mitte-
tariifsete tõkete kohta, millised tu-
leks lahendada sanitaar- ja fütosani-
taarmeetmete läbirääkimiste osana. 
Oluline on ka täpselt ära näidata ette-
võtlusele ja töökohtade loomisele olu-
list mõju avaldavad valdkonnad. Tu-
levikku silmas pidades ei saa nõus-
tuda olukorraga, kus EL toiduainete-
tööstused selleks, et läbida kergemini 
ohutuse kontrolli, on sunnitud toot-
mise tellima Põhja-Ameerika piir-
konna ettevõtetest, nagu see on näi-
teks praegu tavaks Euroopa piima- 
või foie gras’ sektorites. Lõpuks aval-
dame USA ametivõimudele survet 
eelmisel aastal tehtud poliitiliste ot-
suste järgimiseks ja võimalikult kii-
resti Euroopa veiseliha USA turule 
lubamiseks. Samuti tuleb USA-l tun-
nustada EL geograafiliste tähiste süs-
teemi, mis kaitseb Euroopa kvalitee-
diga toodangut järele tegemise eest,“ 
lisas Petit.

Nende teemade üle on arutletud 
ka Copa-Cogeca üldkoosolekul Li-
ssabonis, kus osalejad rõhutasid va-
jadust jääda läbirääkimistel kindlaks 
seisukohale, mis säilitaks Euroopa 
Liidu kõrged standardid toidu toot-
misele, nagu näiteks EL keeld hor-
moonidega töödeldud lihale. 

Uuring: kellele on Euroopa Liidu 
ja USA vaheline kaubandusleping 
kõige kasulikum?
Aprilli lõpus avaldatud aruandest sel-
gub, et EL kaubandusleppest USA-
ga saavad kõige rohkem kasu väike-
se ja keskmise suurusega tootjad ja et 
kõige enam oodatakse lepingult kau-
bandustõkete kaotamist. 48-lehekül-
jeline raport keskendub EL ja USA 
vahelise kaubanduslepingu hinnata-
vale mõjule väikse ja keskmise suu-
rusega ettevõtetele.

Valitsusvälised organisatsioonid on 
aruannet siiski kritiseerinud ja väit-
nud, et Atlandi-ülene kaubandusle-
ping teeniks põhiliselt suurte rahvus-
vaheliste ettevõtete huve väiksemate 
ettevõtete arvelt. Euroopa Komisjoni 

kaubanduse peadirektoraadi ametni-
kud ütlesid aga , et 2012. aastal eks-
portisid oma kaupa USA-sse umbes 
150 000 VKE-d, mis moodustas 28% 
kogu EL ekspordist sinna. Põlluma-
janduse, metsanduse ja kalanduse 
sektori VKE-de  toodangu ekspordi 
osatähtsus oli ligi 88% kogu USA-sse 
teostatava ekspordi mahust.

Uuring sisaldab ülevaadet ette-
võtete tagasisidest USA-ga kauple-
misel ja tõstatab mitmeid problee-
me seoses ohutuse, kvaliteedi ja teh-
niliste eeskirjadega, kusjuures ena-
mik probleeme tuleb toidu- ja joogi-
sektorist. Mõned tõstatatud problee-
mid on seotud impordilitsentsidega, 

muud aga seoses sertifitseerimis-
nõuete ja jaotuskanalitega. Peaaegu 
pooled vastanutest tõstatasid USA-
sse müümisel teemana märgista-
misnõudeid. Ka geograafiliste tähis-
te kaitse küsimus on murekoht.

„EL ja USA teevad koostööd sel-
leks, et jõuda mõlemaid pooli rahul-
davale kokkuleppele,“ märkis Eu-
roopa Komisjoni kaubandusvolinik 
Cecilia Malmstöm. „Käesolev aruan-
ne aitab meid selles, viidates konk-
reetsetele takistustele ja probleemi-
dele, mis meil tuleb lahendada“.
Aruande leiate siit:  
http://trade.ec.europa.eu/doclib/
docs/2015/april/tradoc_153348.pdf

http://trade.ec.europa.eu/doclib/docs/2015/april/tradoc_153348.pdf
http://trade.ec.europa.eu/doclib/docs/2015/april/tradoc_153348.pdf
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Copa-Cogeca: Mahepõllumajandus 
vajab evolutsiooni, mitte revolutsiooni
21. aprillil valitud uus Copa-Cogeca 
mahepõllumajanduse töögrupi juht 
Kees Van Zelderen (Holland) rõhu-
tab, et seadusandluse ülevaatami-
se käigus vajab sektor evolutsiooni, 
mitte revolutsiooni.

Van Zeldereni sõnul töötab praegu-
ne süsteem hästi, kuid see on loo-
dud üle 20 aasta tagasi ja vajalik on 
edasi areneda. On väga tähtis, et 
uus EL mahepõllumajanduse sea-
dusandlus toetaks sektori arengut 
ja tagaks jätkuvalt 225  000 mahe-
põllumajandustootjale sissetuleku 
põllumajandustegevusest. 

Rääkides olulisimatest punkti-
dest uues seadusandluses märkis 
töögrupi juht, et iga-aastaste kont-
rollide nõue tuleb säilitada, sest see 
aitab hoida regulaarset sidet sertifit-
seerimisasutuste ja tootjaega, mis 
on vajalik arvestades kiireid muu-
tusi reeglites ja seadusandluse kee-
rukust. Tähtis on ka tagada tarbijate 
usaldus EL mahetoodete märgi suh-

tes. Lisaks iga-aastastele kontrolli-
dele ja kohapeal teostatavale ülevaa-
tusele aitab kontrollisüsteemi tu-
gevdada ka riskianalüüs. Tuleb ka 
rõhutada, et geneetiliselt muunda-
tud organismid on keelatud EL ma-
hepõllumajanduse tootmismeetodi-
tes ja see peab nii ka jääma. 

Vaatamata faktidele, et viima-
se 10 aasta jooksul on mahepõllu-
majandustoodete turg üks kiiremi-
ni kasvavatest sektoritest EL-s ja sel-
le väärtus on neljakordistunud, on 
siiski vaja kindlustada, et farmerid 
saavad piisava sissetuleku oma töö 
eest ja et süsteem oleks atraktiivne 
ka uutele tulijatele. Selle jaoks on 
vajalikud vahendid uuringu- ja in-
novatsioonitegevuseks. 

EL mahepõllumajanduse reformi 
kompromisstekst on Läti eesistumi-
se juhtimisel praegu läbirääkimis-
te järgus ja eeldatavasti saab esmase 
üldise hinnangu maikuu jooksul. 
See on ka põllumajandusministrite 
mitteformaalse nõukogu kohtumi-

se teemaks juunis.
Copa-Cogeca, põllumajandus-

töötajate ametiühingute katusorga-
nisatsioon EFFAT ja mahetootjaid 
ühendav IFOAM EU saatsid 5. mail 
EL põllumajandusministritele ka 
ühiskirja, milles viidatakse mure-
kohtadele seoses EL mahepõlluma-
janduse määruse muutmisega. Kir-
jale allakirjutanute sõnul ei tohiks 
reformi käigus juurutada meet-
meid, mis seaksid ohtu mahepõllu-
majanduse arengu.

Kirjas palutakse, et EL-is ühtlus-
tataks reegleid, mis puudutab kont-
rolle seoses mahetoodete saastu-
misega pestitsiididega. Pöördumi-
ses leitakse, et vastava saastumise, 
mis pole tekkinud mahetootja süül, 
avastamine ei peaks viima tootjalt 
mahesertifikaadi äravõtmiseni. Sa-
muti tuleks rakendada riskipõhist 
kontrolli, kuid säilima peaks kõiki-
de tootjate iga-aastane kontroll, ku-
na see tagab tarbijate usalduse ma-
hetoodete vastu.

Põllumajandusministrite otsus mahereformi üle lükkus edasi
11. mai EL põllumajandusminist-
rite kohtumisel ei õnnestunud Lä-
ti eesistumisel saavutada kokkule-
pet mahepõllumajanduse seadus-
andluse ümbervaatamise osas. Eri-
meelsused riikide vahel püsivad 
küsimuses, kas mahetootja peaks 
automaatselt kaotama mahetun-
nustuse, kui toodetes tuvastatakse 
mahepõllumajanduses keelatud ai-
nete jäägid. Samuti pole üksmeelt 
kontrollide sageduse küsimuses, 
mistõttu Saksamaa, Holland, Aust-
ria, Kreeka, Poola, Belgia ja Taani 
tegid ettepaneku otsus edasi lüka-
ta 16.juunil toimuvale nõukogu is-
tungile.

EL ülestele piirmäärade kehtesta-
misele keelatud ainete jääkide mää-
ra osas on vastu Saksamaa, Taani, Ii-
rimaa, Rootsi, Ühendkuningriigid 
ning Holland, samas kui Hispaania, 
Belgia ja Itaalia leiavad, et piirmää-
rad on vajalikud tagamaks mahesek-
tori usaldusväärsust tulevikus ning 
nõuavad selgelt defineeritud piir-
määra kehtestamist. Küpros, Bul-
gaaria ja Rumeenia soovivad jääkai-
nete täielikku puudumist mahetoo-

detes ning toodete saastumise tek-
kimist tuleb „automaatselt“ uurida 
olenemata asjaolust, kas saastumi-
ne on juhuslik või mitte.

Kontrollide osas soovib Komisjon 
liikuda riskipõhise kontrolli suunas, 
samas kui mitmed liikmesriigid na-
gu Ungari, Belgia ja Prantsusmaa 
soovivad praegust iga-aastast kohus-
tuslikku kontrolli säilitada, märki-
des, et vastasel korral saadetakse tar-
bijale vale sõnum ning mahesektor 
kaotab usaldusväärsuse. Iirimaa ja 
Hispaania soovivad kontrolle vas-
tavalt farmi riskiastmele, kusjuu-
res Hispaania sooviks madala riski-
ga farme kontrollida kord kahe aas-
ta jooksul.

Põllumajandusvolinik Phil Ho-
gan kutsus liikmesriike üles toeta-
ma süsteemi, mis austaks mahesek-
tori peamisi põhimõtteid nagu kont-
rolliprotsessi läbiviimine, mis peaks 
olema objektiivne ja läbipaistev nii 
kodumaiste tootjate kui ka impordi-
tud toodete jaoks.

Mahetootjate katusorganisatsioo-
ni IFOAM arvates on hääletuse eda-
silükkumine tervitatav, kuna praegu 
kõne all olnud kompromiss ei paku 

mingit lisandväärtust olemasolevale 
seadusandlusele.

Tehniline arutelu jätkub nüüd 
Põllumajanduse Erikomitees ees-
märgiga ühtlustada seisukohti krii-
tiliste punktide osas ning ministri-
tel on järgmine võimalus diskus-
siooniks juuni alguses Riias toimu-
val mitteformaalsel nõukogu koos-
olekul. Ühisele seisukohale jõud-
mine ministrite poolt avab võima-
lused kolmepoolsete läbirääkimiste 
alustamiseks nõukogu, komisjoni ja 
parlamendi vahel.

Europarlamendi põllumajandus-
komitee liikmed aga võivad hääleta-
da Martin Häuslingi juhitud rapor-
ti üle 15.-16.juuni istungil. Rapor-
tööri ideed sisaldavad muuhulgas 
ettepanekut uue kontrolliagentuuri 
ja andmekogu loomiseks mahesek-
tori kohta. Samas on ta vastu EL ül-
ese piirmäära kehtestamisele keela-
tud ainete (nt taimekaitsevahendite 
jäägid) sisaldumisele mahetoodetes 
ning ta pooldab praeguse farmi ta-
semel kontrolliprotsessi jätkumist. 
Lõplik hääletus on kavas septemb-
ris/oktoobris toimuval Europarla-
mendi plenaaristungil.
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Jätkusuutlik toidutootmine: kuidas 
toota vähemaga rohkem?
Eesti Põllumajandus-Kaubandusko-
da korraldas 15. aprillil Tartus toi-
munud rahvusvahelise konverentsi 
Agroforum Mare Balticum raames 
ümarlaua, millel käsitleti toidutoot-
mise jätkusuutlikkuse erinevaid as-
pekte.

Ümarlaual tegid ettekande Taani 
Põllumajanduse ja Toidu Nõuko-
gu nõunik Tobias Gräs, Leedu Põl-
lumajandusettevõtete Liidu asedi-
rektor Eimantas Pranauskas,  nõus-
tamisfirma Optifarm konsultant 
Peter Thomsen ja AS Baltic Agro 
arendusdirektor Margus Ameeri-
kas. Kõik neli esinejat rõhutasid, et 
põllumajandustootmise jätkusuut-
likkuse hindamisel ei tohi lähtuda 
vaid skaaladest väike-suur, eksten-
siivne-intensiivne, mahetootmine-
tavatoomine jms, vaid põllumajan-
dustootmise jätkusuutlikkuse hin-
damisel tuleb hinnata tegevuse sisu 
erinevatest jätkusuutlikkuse aspek-
tidest (majandus, keskkond, inime-
ne) lähtudes. Toome tänases infole-
hes ära põhjalikuma ülevaate ümar-
laua ettekannetest.

Agrofoorum Mare Baltikum toi-
mus 14.-16. aprillini 2015 Tartus 
Eesti Maaülikooli, Põllumajandus-
ministeeriumi ja Eesti Põllumajan-
dus-Kaubanduskoja koostöös. Ette-
võtjate ümarlaua korraldamist toe-
tas Maamajanduse Infokeskus.

Jätkusuutlikult intensiivne 
põllumajandus
Tobias Gräs keskendus oma ette-
kandes toidutootmise jätkusuutliku 
intensiivistamise võimalustele. See-
juures on võtmeküsimusteks, kui-
das vähem ressursse kasutades too-
ta rohkem? Olulised aspektid see-
juures on ressursitõhusus, kohane-
mine kliimamuutustega ja ligipääs 
toorainele. Gräs tugines oma ette-
kandes jätkusuutliku intensiivista-
mise kontseptsioonile, mille on väl-
ja töötanud Maailma Põllumajandu-
se ja Toidu Organisatsioon (FAO).

Lähikümnendite tõsiseks välja-
kutseks kujuneb küsimus, kuidas 

toita kasvavat maailma rahvastik-
ku. FAO hinnangul pole selle üles-
ande täitmiseks muid võimalusi kui 
tõsta põllumajandustootmise inten-
siivsuse taset. Samas on selge, et 
tootmistaseme tõstmisele seab pii-
rangud ressursside kättesaadavus, 
mistõttu ongi kasv võimalik vaid ju-
hul, kui põllumajandussektor õpib 
säästma.

Nn „rohelise revolutsiooni“ käi-
gus suudeti arengumaades oluliselt 
tõsta toidutootmise taset ja astuda 
suur samm toidujulgeoleku tagami-
se suunas. Mitmetes riikides viis in-
tensiivne taimekasvatus siiski loo-
dusvarade kurnamiseni, mis oma-
korda vähendab võimalusi tootlik-
kuse kasvuks tulevikus.

FAO hinnangul tuleb 2050. aas-
tal ära toita 9 miljardit inimest ja 
järgmiseks 40 aastaks prognoosi-
tud toidunõudluse kasvu rahulda-
miseks arengumaades suurenda-
da toidutootmist kaks korda. Selle 
ülesande täitmise muudavad keeru-
lisemaks kliimamuutused ja suure-
nev konkurents maa-, vee- ja energi-
aressursside pärast. FAO poolt väl-
jatöötatud kontseptsiooni keskmes 
ongi võimalused taimekasvatuse in-
tensiivsuse tõstmiseks nii, et suu-
daksime olemasoleval põllumaal 
toota rohkem, kuid seejuures sääs-
ta ressursse, vähendada negatiivseid 
keskkonnamõjusid, tõsta loodusva-
rade väärtust ja kasutada ökosüstee-
miteenuseid.

Taimekasvatuse intensiivsuse 
tõstmine saab põhineda tootmis-
süsteemidel, mis pakuvad tervet ri-
da tootlikkuse kasvu, sotsiaal-ma-
janduslikke ja keskkonnaalaseid 
eeliseid nii tootjatele kui  ühiskon-
nale. Nn ökosüsteemidel põhine-
va lähenemise nurgakiviks on põl-
lumajandusmaa hea tervis. Säästli-
kes tootmissüsteemides kasutatak-
se häid tootmispraktikaid, kõrgeid 
saake võimaldavat head paljundus-
materjali, integreeritud taimekait-
set, mulla heal seisundil põhinevat 
taimede väetamist, efektiivset vee-
majandust, samuti taimekasvatu-

se, rohumaade, puude ja loomakas-
vatuse integreerimist. Kestlike toot-
missüsteemide põhiiseloom on dü-
naamiline, mis tähendab, et põllu-
majandustootjad peavad saama ka-
sutada kombineeritud võimalusi 
tootmise arendamiseks kohalikke 
tootmistingimusi ja piiranguid ar-
vestades. Kahtlemata on tootmise 
jätkusuutlik intensiivsuse tõstmine 
äärmiselt teadmistemahuks ja eel-
dab juurdepääsu heal tasemel nõu-
andesüsteemile.

Kestlik põllumajandus põhineb 
mulla heal seisundil. Taimed saa-
vad toitained looduslikest allika-
test, kuid ka mineraalväetisi ka-
sutatakse nutikalt. Taimekasvatu-
se produktiivsuse kasvu eelduseks 
on mulla rikas elustik ja orgaani-
line aine. Kõrgeimat saaki saadak-
se juhul, kui taimed saavad vajali-
kud toitained kombineeritult nii 
mineraalväetistest kui looduslikest 
allikatest nagu sõnnik, lämmas-
tikku siduvad kultuurid ja puud. 
Mõistlik mineraalväetiste kasuta-
mine säästab raha, tagab toitaine-
te jõudmise taimeni ning ei saas-
ta õhku, pinnast ja vett. Mulla head 
seisundit tagab sellise poliitika ra-
kendamine, mis motiveeriks kesk-
konnasäästlikult majandama, hõl-
maks tootmises nii taime- kui loo-
makasvatuse integreerimist ja jul-
gustaks kasutama agrometsandu-
se süsteeme mullaviljakuse tõstmi-
seks. Oluline on seejuures täppis-
viljelus ja kohaspetsiifiline toitai-
netemajandus.

Tootlikkuse kasv eeldab ka mit-
mekesiste ja paremate omadustega 
sortide kättesaadavust, mis oleksid 
sobilikud erinevatesse tootmissüs-
teemidesse ja käiksid kaasas kliima-
muutustega. Viimastel aastaküm-
netel on umbes pool saagikuse kas-
vust tulnud just paremate viljasorti-
de kasutamisest, see areng on vaja-
lik ka tulevikus. Siiski eeldab suure 
saagivõimega sortide õigeaegne tu-
ruletulemine suuri edasiminekuid 
sordiaretuses ja geneetiliste res-
sursside säilitamisel.
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Veemajanduses on jätkusuutli-
kuks intensiivsuse tõstmiseks va-
jalikud nutikad ja täpsed niisutus-
süsteemid ning tootmispraktika-
te juurutamine, mis aitaks kaitsta 
vett.

Taimekaitse põhialus peaks ole-
ma terve põllumajanduse ökosüs-
teem. Kasutada tuleks integreeritud 
taimekaitse süsteeme. Taimekaitse-
vahendid aitavad tõrjuda haigusi ja 
hävitada kahjureid, kuid ühtlasi hä-
vitavad need kahjurite looduslikke 
vaenlasi, mistõttu võib taimekait-
sevahendite liigne kasutamine kah-
justada ka põllumajandustootjaid, 
tarbijaid ja keskkonda. Kahjurite 
poolt tekitatud kahjusid saab sage-
li minimeerida, kui kasutada kah-
jurite suhtes resistentseid sorte, hoi-
da kahjurite looduslikke vaenlasi ja 
hoida kahjurite taastootmine kont-
rolli all. Haiguste vastu aitab puhta 
paljundusmaterjali kasutamine, vil-
javaheldus jms.

Taani põllumajandus- ja toidu-
tootjate jaoks on jätkusuutlikult in-
tensiivse põllumajandustootmi-
se mudel keskseks strateegiliseks 
raamiks oma tegevuse korraldami-
sel lähiaastatel. Hetkel, mil põllu-
majanduspoliitika reform on lõpe-
tatud, on aeg hakata kokkulepitud 
meetmeid rakendama. Järgmise 
seitsme aasta jooksul on võimalus 
hinnata, kuidas tööstus-, keskkon-
na-, kliima-, energia- ja toidupolii-
tika omavahel toimivad ja leida pa-
remad raamtingimused jätkusuutli-
ku intensiivse tootmismudeli aren-
damiseks.

Gräs viitas, et iga päev kasvab 
maailma rahvastik 140  000 ini-
mese võrra ja iga päev suudetakse 
350  000 inimest välja tuua vaesu-
sest. Nii kasvab keskmise sissetu-
lekuga inimeste arv, mis on posi-
tiivne areng, kuid arusaadavalt pa-
neb see maailma ressursid täienda-
va surve alla.

Taani on Tobias Gräsi hinnan-
gul tõestanud, et keskkonnamõju 
vähendades on võimalik tootmist 
suurendada. Alates 1990. aastast on 
tootmine suurenenud, kuid samal 
ajal on kasvuhoonegaaside, ammoo-
niumi, lämmastiku ja fosfori heide 
vähenenud. Selline tootmise kasv 
ja heitme piiramine on ka edaspidi 
võimalik, kui õigeaegselt rakendada 
sihipärast keskkonnapoliitikat.

Lähikümnenditel avaldab klii-
mamuutus olulist survet põlluma-
jandustootmisele maailma eri piir-
kondades. Kui temperatuur kasvab 
kaks kraadi või rohkem, siis suuri-
maks probleemiks pole meretase-
me mõningane tõus, vaid ilm muu-
tub ekstreemsemaks ning põua ja 
üleujutuste risk suureneb. Taanile 
võib kliimamuutus tähendada aga 
leebemat muutust ja näiteks vege-
tatsiooniperioodi pikenemist. Taa-
ni põllumajandus- ja toidutootjad 
panustavad aktiivselt kliimapolii-
tikasse, kuid samas viidatakse, et 
meil on kohustus rahuldada maail-
ma kasvavat toidunõudlust.

Kliimamuutustega kohanemine 
tähendab nii Euroopa kui maailma 
jaoks ühe meetmena ka toidutoot-
mise regionaalse paiknemise nih-
kumist. Seega peame olema valmis 
tootma rohkem nende jaoks, kes 
peavad tootmisest loobuma, kuna 
klimaatilised tingimused muutu-
vad ebasoodsaks.

Taani leiab, et EL tasemel on va-
jalik rakendada suunatud kesk-
konnapoliitika meetmeid. Paljud 
on siiski skeptilised, mis puudu-
tab võimalusi tootmise jätkusuut-
likuks intensiivistamiseks. Osade 
arvates ei sobi mõisted „jätkusuut-
lik“ ja „intensiivne“ omavahel kok-
ku, samuti kardetakse, et päevaka-
vasse võetakse vaid ühe või teise 
arendamine.

Taani kogemus tootmistaseme 
tõstmisest ja samaaegsest kesk-
konnamõju vähendamisest aval-
dab tihti muljet, kuid EL poliitikat 
pole võimalik muuta üle öö. Siiski 
on Gräsi sõnul neil olnud võimalus 
tõstatada küsimus, kas kõige kesk-

konnasõbralikum lahendus tähen-
dab alati, et nõuame kõigilt sama 
protsendi võrra keskkonnamõju vä-
hendamist, samas kui varasemaid 
keskkonnalaseid pingutusi ja uue 
seadusandluse mõju teistele kesk-
konna- ja kliimaeesmärkidele ei ar-
vestata.

Põhiliseks väljakutseks tootmise 
muutmisel jätkusuutlikult inten-
siivsemaks on tehnoloogiline muu-
tus EL-is. Vähemaga rohkem toot-
miseks on vaja uusi kliimamuutu-
sele vastupidavaid sorte ja uut teh-
noloogiat. Gräs viitas, et tehnoloo-
gilise muutuse võtmeküsimuseks 
on tootmisstandardite kehtestami-
ne ja parima võimaliku tehnoloo-
gia rakendamine tootmisesse.

Positiivne energiabilanss 
põllul
Seminaril esinenud Margus Amee-
rikas rõhutas kõrgete viljasaakide 
olulisust selleks, et põllul oleks või-
malik edukalt toota nii toitu, loo-
masööta kui biokütust. Tema sõnul 
on põllumajandustootmise kesk-
seks küsimuseks energia. Suurem 
osa praegu kasutatavast energiast 
pärineb fossiilsetest kütustest. Ku-
na taastumatute energiaallikate va-
rud vähenevad, siis on põllumajan-
dus täiendava surve all vähenda-
da fossiilsete kütuste kasutamist 
tootmises. Selleks tuleb otsida uusi 
tehnoloogilisi võimalusi, mis aitak-
sid energia kasutamist optimeeri-
da. Samuti on taastuvate energiaal-
likate kasutamine kõrge prioritee-
diga. Ühtlasi tuleb leida energiaal-
likaid, mis ei suurenda kasvuhoo-
negaaside heidete probleemi ja ai-
taksid panustada süsinikdioksiidi 
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sidumisse.
Eurostati andmetel moodustas 

2012. aastal põllumajandus EL-i 
kogu energiatarbimisest vaid 2%. 
Suurima energiakuluga on trans-
port (32%), tööstus (26%) ja ko-
dumajapidamised (26%). Põllu-
majanduses kasutatavast ener-
giast moodustab omakorda suuri-
ma osa mineraalväetiste tootmi-
ne ja kasutamine. Põllumajandu-
se energiatarbest 52% moodus-
tab lämmastikväetis. Lämmastik-
väetiste tootmine on väga energi-
amahukas, ühe tonni lämmasti-
ku tootmiseks kulub 44 GJ ener-
giat. Fosfor- ja kaaliumväetiste osa 
põllumajanduse energiatarbes on 
8%. Ülejäänud 40% moodustavad 
muud sisendid ja põllumajandusli-
kud tööd, eelkõige mullaharimine. 
Selline energia kulustruktuur ise-
loomustab eelkõige Lääne-Euroo-
pat, kus teravilja keskmine saagita-
se on 6,1 t/ha.

Põllul toimub nii energia sal-
vestamine kui selle teadlik toot-
mine. Taimekasvatus ja metsama-
jandus on need kaks ala, kus päi-
keseenergia muudetakse biomas-
siks, millest efektiivselt majanda-
des on võimalik toota nii inimtoit, 
loomasööt kui ka küllaltki suur ko-
gus biokütust. Näiteks biomass te-
rasaagiga 8,2 t/ha annab hektarilt 
energiat 252 GJ väärtuses. Tera-
saak kasutatakse kas inimtoiduks 
või loomasöödaks. Lisaks saadak-
se ligikaudu sama palju ka põhu-
saaki, mida kasutatakse kas biokü-
tuseks või antakse peenestatult ta-
gasi mulda huumusesisalduse tõst-
miseks.

Eraldi võttes saadakse hektarilt 
energiat 126 GJ teradena ja 126 GJ 
põhuna. Põhu kasutamine biokü-
tusena on üks fossiilsete kütuste 
säästmise võimalus. Näiteks sama 
koguse energia saamiseks peaks 
kasutama 2,8 t kütteõli. Seetõttu 
kasvab ka põhu kütusena kasuta-
mine: Lääne-Euroopas kasutatakse 
ligikaudu pool teraviljapõhust bio-
kütteks.

Energiakulu sellise saagi saa-
miseks on 15,5 GJ, millest 8 GJ ku-
lub väetiste tootmiseks ja kasuta-
miseks ning 7,5 GJ muudeks sisen-
diteks ja mullaharimistöödeks. Ja-
gades saadud energia kulutatuga, 
saab tugevalt positiivse energiabi-

lansi: ühe kulutatud energiaühi-
ku kohta saadakse põllult väga hea-
des tingimustes tagasi 16 energia-
ühikut.

Taimekasvatuses on tootmisel 
teatud saagitase, kus selle kasute-
gur on kõige kõrgem. Saades tera-
saagiks 6–8 t/ha, võib ühe ener-
giaühikuga saada tagasi üle küm-
ne energiaühiku. Tootes aga vilja 
saagiga 1–2 t/ha, on energiatasu-
vus küsitav.

Ameerikas viitas oma ettekan-
des ka Jõgeval aastatel 1997-2014 
läbiviidud väetamiskatsetele, mille 
põhjal võib väita, et väetiste vähesel 
määral kasutamisel on ka muldade 
toitainete sisaldus madal. Mulda-
des, mille väetamiseks pole väetisi 
kasutatud, on ka huumuse sisaldus 
madal. Tasakaalustatud väetamine 
tagab ka muldade viljakuse kasvu.

Margus Ameerikas tõdes, et toe-
tada tuleks efektiivset põllumajan-
dust. Tema sõnul võiks kaaluda, et 
sarnaselt elektripirnide ja koduma-
sinatega võiks ka põllumajanduses 
arvestada nö energiatõhususe põhi-
mõtetega ja nt põllumajanduse toe-
tamine siduda energiatõhususega.

Jätkusuutlikkuse tagamine 
ja mõõtmine ettevõttes
Peter Thomsen arutles seminaril 
jätkusuutliku toidutootmise erine-
vate aspektide ja Taani kogemuse 
üle. Ka tema küsis, kuidas 2050. 
aastal toota piisavalt toitu, arvesta-
des, et maailma rahvastik kasvab 
võrreldes tänasega rohkem kui 2 
miljardi inimese võrra. Seejuures 
prognoositakse lihatarbimise kas-
vu arengumaades.

See kõik mõjutab ka Taani ja 
Eesti põllumajandust. Kaasaegne 
ja hästi haritud tarbija soovib jät-
kusuutlikult toodetud tooteid, mis 
tähendab, et põllumajandustoot-
mine peab järgima jätkusuutlikke 
meetodeid. Looduslikud ressursid 
on piiratud, see puudutab nii mi-
neraalväetiste kui vee kättesaada-
vust. Meie põllumajandus on üks 
osa maailma põllumajandusest. 
Tänu immigratsioonile kasvab ka 
toidu tarbimine Euroopas.

Mis on jätkusuutlik põlluma-
jandus? Selles osas lähevad arva-
mused lahku. Aastaid on see läh-
tunud igaühe isiklikust perspek-
tiivist. Üldise arvamuse kohaselt 

on mahepõllumajandust peetud 
jätkusuutlikuks. Rõhutatud on ka 
tootmise positiivset majandustule-
must, eriti headel aastatel. Samuti 
on kestliku põllumajanduse aluse-
na silmas peetud piisavate ressurs-
side (maa, tööjõud, loomad jne) kät-
tesaadavust õiglase hinnaga. Osad 
peavad piisavaks sedagi, kui saagi-
kuse tase on kõrge.

2010. aastast pärit definitsiooni 
kohaselt iseloomustab jätkusuut-
likku põllumajandust ohutu ja kõr-
ge kvaliteediga põllumajandussaa-
duste efektiivne tootmine, seejuu-
res kaitstakse ja parandatakse loo-
duslikku keskkonda, põllumeeste 
sotsiaalset ja majanduslikku olu-
korda, nende töötajaid ja kohalikke 
kogukondi ning tagatakse kasvata-
tavate loomade ja kultuuride tervis 
ning heaolu.

Traditsiooniliselt põhineb jät-
kusuutlikkus kolmel sambal: kesk-
konna, majanduse (kasumlikkus) 
ja sotsiaalne aspekt. Sotsiaalsed as-
pektid hõlmavad järgmisi märksõ-
nu: toidu kvaliteet ja ohutus, põl-
lumeeste oskused, maapiirkonda-
de sotsiaalsed ja majanduslikud as-
pektid. Majanduslike aspektide all 
pöörame tähelepanu toidu pakku-
misele, põllumeeste sissetulekute-
le ja jätkusuutlikele toidutoodete-
le. Keskkond hõlmab teemasid na-
gu muld, vesi ja õhk, aga ka energi-
avaldkond ja elurikkus.

Jätkusuutlikkuse mõõtmiseks 
on vajalik ühtne metoodika. Ber-
ni Rakendusteaduste Ülikoolis on 
välja töötatud nn RISE metoodi-
ka (Response-Inducing Sustainabi-
lity Evaluation). RISE meetod põhi-
neb indikaatoritele ja intervjuude-
le, mille kaudu hinnatakse põllu-
majandustootmise osasid nii ma-
janduslikust, sotsiaalsest kui kesk-
konna vaatevinklist. Alates 2000. 
aastast on RISE hindamist raken-
datud 36 riigis ja rohkem kui 1000 
farmis. RISE-hindamise käigus 
käiakse läbi standardküsimused, 
mis puudutavad muldade kasutust, 
loomakasvatust, toitainete kasuta-
mist, veekasutust, energiat ja klii-
mat, elurikkust ja taimekaitset, 
töötingimusi, elukvaliteeti, majan-
duslikku elujõulisust ja ettevõtte 
juhtimist. Selline hindamine an-
nab põllumeestele võimaluse oma 
tegevuse mõtestamiseks.
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Thomsen tõdes, et jätkusuutlik 
põllumajandus on oluline selleks, 
et tagada maailmas piisavalt toitu 
inimpõlvedeks, põllumajanduset-
tevõtete efektiivsuse kaudu tõsta fi-
nantstulemust, arendada põlluma-
jandusettevõtteid „õiges suunas“, 
ja toota seda, mida tarbijad taha-
vad. Lõppkokkuvõttes on eesmär-
giks nn terve tootmine, mis toi-
miks harmoonilises kooskõlas loo-
duse, keskkonna ja ühiskonnaga.

Eesti põllumajandusele viida-
tes rõhutas Thomsen tööjõu koo-
litust ja hoidmist pika aja vältel, 
häid suhteid kohaliku kogukonna-
ga, väetiste ja taimekaitsevahendi-
te mõõdukat kasutamist (kemikaa-
lide kasutusjuhendis toodud kogu-
sed on maksimaalsed kogused!), 
elurikkuse säilitamist oma maa-
del ja pikaajaliste (st viie aastaste) 
eelarvete tegemist, sest jätkusuut-
lik põllumajandusettevõte on at-
raktiivne nii investorite kui panka-
de jaoks.

Jätkusuutlikkuse üheks võt-
meks on Thomseni hinnangul in-
novatsioon. Põllumajandusliku in-
novatsiooni näidetena tõi ta lihavei-
sekasvatuse Brasiilias, kus suure-
mahulise tootmise juures kasuta-
takse ära kõik jäätmed. Samuti vii-
tas ta Arlagården® kontseptsioo-
nile, mille nurgakivideks on pii-
makoostis, toiduohutus, loomade 
heaolu ja keskkonnaaspektid. In-
novatsiooni näiteks on ka kontrolli-
tud liikluse kontroll (Controlled Tra-

ffic Farming), mille eesmärgiks on 
töökäikude ühildamine ja töötun-
dide vähendamine põllul ning sel-
le läbi muuhulgas tarbitava kütuse 
koguse vähendamine. Yara on juu-
rutanud aga nutika põllumajandu-
se kontseptsiooni, mille eesmär-
giks on väetiste kasutamise opti-
meerimine. Taani ettevõte InFarm 
on välja töötanud meetodi, mil-
le käigus lisatakse lägale hapet, et 
vähendada ammoniaagi emissioo-
ni läga ladustamisel ja põllule lao-
tamisel ning selle kaudu paranda-
da loomade heaolu ja töötajate töö-
tingimusi farmis. Ühtlasi jääb hap-
pe lisamisel lägasse rohkem taime-
de väetamiseks vajalikku lämmas-
tikku.

Segatootmine 
põllumajanduse 
jätkusuutlikkuse nurgakivina
Eimantas Pranauskas viitas oma et-
tekandes vildakale poliitikakujun-
dusele, mis on üks osa põllumajan-
dustootmise jätkusuutlikkuse prob-
leemidest. Tema sõnul on Lissabo-
ni lepingus (ja enne seda kõikides 
eelmistes EL aluslepingutes) põllu-
majanduse kolm kestlikkuse aspekti 
kaetud, kuid küsimus on selles, kas 
neid eesmärke suudetakse saavuta-
da.

Majanduse ja põllumajandustoot-
mise tasuvuse osas on Lissaboni le-
pingus eesmärkideks suurendada 
põllumajanduse tootlikkust, tagada 
põllumajandustoodete pakkumine 

ja tagada, et toit oleks tarbijatele kät-
tesaadav mõistliku hinnaga, samuti 
on eesmärgiks turgude stabiliseeri-
mine. Sotsiaalsetest aspektidest rõ-
hutatakse lepingus tööjõu optimaal-
set kasutamist ja põllumeeste sis-
setulekute ja mõistliku elukvalitee-
di tagamist. Keskkonnaspektidest 
tuuakse Lissaboni lepingu põlluma-
jandusvaldkonna eesmärgina välja 
põllumajandustootmise ratsionaal-
ne arendamine ja tootmisvahendite 
optimaalne kasutamine.

Pranauskas tegi viite ka põllu-
majandusettevõtetele, keda nende 
liit esindab. Enamasti on tegemist 
suuremate segatootmisettevõtete-
ga. Nende ettevõtete põhitegevuseks 
on teraviljakasvatus ja loomakasva-
tus, mis tagab ettevõtetele nii ma-
jandusliku edu kui annab ka eeli-
seid jätkusuutliku tootmise arenda-
miseks. Üldjuhul on ettevõtete ka-
sutuses 900-1000 ha maad, kuid 
vaid ca 20% sellest kuulub ettevõte-
tele. Siiski varieerub nende ettevõ-
tete maakasutus 200 hektarist kuni 
üle 3000 hektarini. 2013. aastal oli 
Leedus ca 500 põllumajandusette-
võtet, mis kasutasid üle 500 ha põl-
lumajandusmaad.

Viidates nendele põllumajandus-
ettevõtetele tõi Pranauskas oma ette-
kandes majanduslikest aspektidest 
välja, et nende ettevõtete tulu hek-
tari kohta on viimase kümne aas-
ta jooksul pea kahekordistunud 843 
eurolt/ha 2004. aastal 1597 euroni/
ha 2013. aastaks. Tulu töötaja koh-
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ta on samal ajal kasvanud pea kolm 
korda 14  000 eurolt töötaja kohta 
43 000 euroni.

Sotsiaalsetest aspektidest tõi Pra-
nauskas välja, et need ettevõtted on 
maapiirkondades olulised tööand-
jad. Tänu segatootmisele (st et lisaks 
taimekasvatusele tegeletakse ka loo-
makasvatusega) on töötajatele taga-
tud aastaringne töö. Koos töötaja-
te efektiivsuse kasvuga (tulu töötaja 
kohta on kasvanud) on samas pro-
portsioonis suurenenud ka palgad, 
kuid need on jätkuvalt siiski üsna 
madalal tasemel.

Keskkonnaaspektidele viidates 
ütles Pranauskas, et EL-iga liitu-
misel otsustas Leedu terve oma rii-
gi territooriumi kuulutada nitraadi-
tundlikuks alaks, seega tuli ettevõ-
tetel nelja aasta jooksul pärast EL-
iga liitumist 2004. aastal rakendada 
nitraadidirektiivi nõudeid, mis nõu-

dis tohutuid investeeringuid. Siiski 
suudeti loomakasvatusega jätkata. 
Loomakasvatus, eelkõige piima- ja 
lihaveisekari on oluliseks eelduseks 
jätkusuutlikule põllumajandusele, 
kuna taime- ja loomakasvatus ühes-
koos tekitavad vastastikku kasulikke 
sünergiaid (ühelt poolt sööda toot-
mine ja teisalt loomakasvatusest pä-
rit orgaaniline väetis põldudele).

Tulevikuväljakutsetest rääkides 
rõhutas Pranauskas, et ühise põllu-
majanduspoliitika reformi raames 
kokku lepitud rohestamise meet-
med valmistavad probleeme isegi 
nendele farmidele, kes rakendavad 
jätkusuutliku põllumajanduse põhi-
mõtteid. Näiteks lämmastikku sidu-
vate põllumajanduskultuuride osas 
ei lähe ökoalana arvesse valgukul-
tuuride kasvatamine koos teravilja-
ga segakultuurina, kuigi see on en-
nast tõestanud ja tavapärane hea 

põllumajanduspraktika. Järelkul-
tuuridena on lubatud vaid erinevate 
kultuuride segud ning haljaskesana 
vaid rohttaimed, kuigi põllumehed 
on harjunud kasutama ka teisi tai-
mi, nt sinepit. Samuti viitas ta osa-
de riikide suhtes ebaproportsionaal-
setele kohustustele, mis tulenevad 
HELCOMi konventsiooni kohustus-
test põllumajandusest lähtuva fosfo-
ri ja lämmastiku reostuse vähenda-
miseks.

Kokkuvõttes rõhutas Eimantas 
Pranauskas, et suuremad segatoot-
misettevõtted suudavad majanda-
da jätkusuutlikult arvestades jät-
kusuutlikkuse majanduslikke, sot-
siaalseid ja keskkonnaalaseid aspek-
te. Selleks on avajalikud aga selgete 
eesmärkidega ja arusaadavad poliiti-
lised raamtingimused, mis soodus-
tavad teadmistepõhist ja nutikat põl-
lumajandustootmist.
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